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El Partit Socialdemòcrata 
(PS) ha decidit posar punt 
final a la seva participa-
ció en l’acord polític per a 

les negociacions amb la Unió Eu-
ropea (UE) per «defensar de mane-
ra efectiva els interessos del país». 
Així ho van defensar ahir el presi-
dent i candidat a cap de Govern a 
les pròximes eleccions, Pere López, 
i el primer secretari del PS, Gerard 
Alís, assegurant que des de la for-
mació s’és partidari de l’acord d’as-
sociació amb la UE, però no com 
s’està negociant actualment des 
del Govern.

«No s’està duent bé la negocia-
ció», va asseverar López, assenya-
lant que el cap de la delegació ne-
gociadora «no té el perfil adequat» 
i s’ha deixat de banda el Ministe-
ri d’Afers Exteriors, per la qual co-
sa, la posició de negociació és fe-
ble. Des del PS també reiteren que 
se surt de l’acord perquè «se’ns 
ha mentit reiteradament» sobre 
l’existència o no de diferents docu-
ments i dels posicionaments expo-
sats pels Estats membres i la comis-
sió. Així mateix, López i Alís van 
refermar que no s’informa ade-
quadament dels posicionaments 
i acords adoptats fins que ja s’han 
assolit. En definitiva, insisteixen 
que no s’han complert els objec-
tius ni els procediments de l’acord 
polític i per aquest motiu, «s’ha 
perdut la confiança».  

Igualment, des del PS es con-
sidera que no s’està fent la peda-
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33 Pere López i Gerard Alís, en un instant de la seva compareixença d’ahir.

El PS finalitza la seva participació en 
el pacte polític per les negociacions
La formació creu que no s’està fent la pedagogia necessària i «s’estan generant reticències» en la població
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33 Jaume Bartumeu, ahir.

Bartumeu lamenta que l’acord 
d’associació ha passat «a fer por»

«En pocs anys, passem de la negoci-
ació d’un acord d’il·lusió a un que fa 
por». Amb aquestes paraules, el pre-
sident de Progressistes-SDP i excap 
de Govern, Jaume Bartumeu, va aler-
tar ahir al voltant del procés que s’es-
tà seguint en la negociació de l’acord 
d’associació amb la Unió Europea 
(UE) per part del Govern. Una negoci-
ació que va titllar de poc transparent 
per la manca d’informació que, se-
gons va assegurar, coincideix en tro-
bar la població.

«Sempre he dit que Europa no és 
el problema, sinó el solucionador de 
moltes qüestions», va posar de ma-
nifest Bartumeu, incidint que va ser 
en el seu mandat que es van fer els 
primers passos per a un acostament 
amb la UE. «Però, per on passem? Han 
passat molts anys i la gent no té in-
formació», va reclamar el president 
de Progressistes-SDP. En concret, Bar-
tumeu va posar l’accent en el fet que 
s’han rubricat alguns annexos que 
ja contenen capítols en relació amb 
la lliure circulació de persones i que 
també permetrien la instal·lació a An-
dorra d’entitats financeres estrange-
res, i al voltant de tot això «no se’n 
parla i sembla que no se’n vol parlar».

No obstant això, des de la forma-
ció reiteren que, aleshores, «és una 

contradicció que s’anunciï que en 
pocs mesos l’haurem de votar en 
un referèndum», si, d’altra banda, 
«el cap de Govern apunta que hi ha 
molts aspectes sobre els quals no po-
dien informar perquè no s’havien 
negociat». 

SDP insisteix que manca 
informació i critica que s’està 
teixint com un ultimàtum

LÍDIA LÓPEZ
ANDORRA LA VELLA

Per tot plegat, des de Progressis-
tes-SDP consideren que les expressi-
ons efectuades tant per part del cap 
de Govern, Xavier Espot, com del se-
cretari d’Estat d’Afers Europeus, Lan-
dry Riba, «advertint sobre que cal 
anar amb compte en no votar a fa-
vor perquè gairebé ens caurien les 
set plagues d’Egipte al damunt», és 
a dir, constituint-se com un ultimà-
tum, suposen una «molt mala mane-
ra d’encarar la negociació».

Aquestes declaracions es van do-
nar en el marc d’una roda de premsa 
on el dirigent de Progressistes-SDP va 
insistir en la seva voluntat de, com en 
el procés constituent del 1992, obte-
nir un acord polític entre diverses for-
ces. Per aquest motiu, des de la forma-
ció s’està treballant per assolir una 
«confluència de consens transver-
sal», que pugui unir la mateixa SDP 
amb Demòcrates i el Partit Socialde-
mòcrata. «La nostra feina en les prò-
ximes setmanes serà aconseguir un 
acord polític nacional. I si no, busca-

«Estem al final de la 
legislatura. Podem 
ser a temps de revertir 
les circumstàncies 
que ens aboquen a 
escenaris complicats»

Pere López
PRESIDENT I CANDIDAT DEL PS

gogia necessària, i per tant «s’es-
tan generant reticències» entre la 
població, en part per la manca de 
transparència. Així mateix, els so-
cialdemòcrates posen l’accent en 
la voluntat del Govern d’amagar la 

informació.
Per tot plegat, consideren que 

s’està posant en risc el mateix 
acord, i valoren que la votació en 
referèndum podria tenir un re-
sultat contrari si es continua en 

aquesta línia, tal com van defen-
sar López i Alís. És per això que el 
PS posa punt final a la seva partici-
pació en l’acord polític ara, ja que 
encara hi ha temps per revertir la 
situació i molts dels aspectes més 

crucials de la negociació de l’acord 
d’associació quedaran per a des-
prés de les eleccions, que està pre-
vist que se celebrin la primavera 
vinent. «Estem al final de la legis-
latura i encara podem ser a temps 
de revertir les circumstàncies que 
ens aboquen a escenaris molt com-
plicats», va valorar López. 

En definitiva, des de la formació 
finalitzen la seva participació en 
l’acord polític perquè fent-hi part 
«no fèiem cap favor al país», s’ha 
deixat per a la pròxima legislatu-
ra la negociació d’aspectes impor-
tants –i per tant no hi ha risc per 
a la mateixa negociació–, i ara cal 
poder explicar i fer molta pedago-
gia perquè, de cara a la legislatu-
ra vinent, es produeixin canvis «in-
terns i externs en la manera de ne-
gociar». H

«Advertir que cal anar 
amb compte en no votar 
a favor [de l’acord] és 
una molt mala manera 
d’encarar la negociació»

JAUME BARTUMEU
PRESIDENT PROGRESSISTES-SDP

rem la confluència amb altres forma-
cions», va refermar Bartumeu, que 
novament, va descartar presentar-se 
en solitari per «no sumar una candi-
datura més al festival de llistes». H


